
 

 

EKONOMIKA 

Inflace se drží nízko. Nejvíc podražil tabák  
Ceny zboží a služeb vzrostly v březnu v meziročním srovnání o dvě desetiny procenta. Po třech 

měsících stagnace tak inflace zrychlila o jednu desetinu procentního bodu. 

Podle čtvrteční zprávy Českého statistického úřadu stál za meziročním zrychlením růstu cen 

především tabák. Ten podražil oproti březnu předcházejícího roku o 8,4 procenta. Kromě tabáku se 

na růstu cen podílel také růst cen zemního plynu, vodného a stočného. 

Výrazně v březnu klesly ceny za dopravu (hlavně díky levnějšímu benzinu a naftě), a to o 13 

procent. Zlevnily ale i některé potraviny, například ovoce či zelenina. 

„Ačkoli bude inflace v tomto roce – zejména vzhledem k cenám pohonných hmot – na stále 

velmi nízké úrovni, vyhne se dle všeho záporným hodnotám, které se očekávaly na počátku tohoto 

roku. Celková inflace by se v tomto roce měla pohybovat ve výši 0,4 procenta, tedy na stejné 

úrovni jako v minulém roce. V příštím roce by již měly ceny zrychlit – i z titulu vyprchání efektu 

nízkých cen ropy – a v průměru dosáhnout 1,7 procenta,“ očekává Jakub Seidler, hlavní ekonom 

ING Bank. 

„Česko zůstává i nadále nízkoinflační ekonomikou. Viditelný nárůst cen vidíme pouze u cigaret a 

alkoholu, a především u oblečení a obuvi, kde se v důsledku závislosti na dovozech stále ještě 

projevuje vliv slabé koruny. Naproti tomu se zlevňují potraviny, bez ohledu na kurz koruny vůči 

dolaru dlouhodobě padají i ceny dovážené elektroniky,“ komentuje březnová čísla Petr Dufek, šéf 

investičního výzkumu ČSOB. To ostatně ukazují i data statistiků. Například za mobilní telefony 

platili v březnu Češi o více než pětinu méně než před rokem. 

Podle ředitele měnové sekce České národní banky Tomáše Holuba zveřejněná data nadále 

potvrzují náhled ČNB, že předloňské rozhodnutí začít používat devizový kurz jako další nástroj 

měnové politiky významně přispělo k odvrácení deflace spojené s propadem poptávky.  

Více na http://ihned.cz 

  

Stav světové ekonomiky nepřeje cenám komodit, investoři od nich 
utíkají nejvíce za šest let 

Většina komodit nadále patří k nejhorším investicím a zatím se nezdá, že se situace vbrzku 

změní. Potvrzuje to vývoj komoditního indexu Reuters Jefferies CRB, který v prvním čtvrtletí 

oslabil zhruba o osm procent. 

Hlavní příčinou zůstává proti očekávání slabší poptávka po komoditách v Číně. Určitý negativní 

vliv má rovněž růst kurzu dolaru, v němž se s většinou komodit obchoduje. Americká měna 

posílila v prvním čtvrtletí k euru o 11,3 procenta, vůči koruně asi o 11 procent. 

Na sestupu zůstává především nejdůležitější komodita, kterou je ropa. Barel lehké texaské ropy 

WTI zlevnil podle hlavního ekonoma J&T Petra Sklenáře za první tři měsíce roku o 11 procent, 

severomořský Brent pak o čtyři procenta. „Příčinou jsou rekordní zásoby ve Spojených státech, 

kde prudce roste produkce a proti ní stojí vlažná poptávka,“ dodal Sklenář. 

Podle části odborníků může cena jedné ze základních surovin brzy najít dno, někteří jsou 

skeptičtější. Ropa tak představuje zajímavou spekulativní investici pro investory, kteří jsou ochotni 

hodně riskovat. 

Více na http://ihned.cz 

EVROPSKÉ DOTACE 

10 kroků k získání evropské dotace 
Slavný americký režisér a herec Woody Allen kdysi řekl: „Peníze jsou lepší než chudoba, 

přinejmenším z finančních důvodů.“ U dotací pro podnikatele to platí podobně. Proč jimi 

nepodpořit expanzi firmy, když je EU nabízí? České firmy netrpělivě čekají na dotace z Bruselu. 

První dotační výzvy mají být otevřeny do letošního léta, tedy téměř po roce a půl od začátku 

nového programového období 2014 až 2020. Nejzajímavějším zdrojem podpory pro podnikatele je 

bezesporu Operační program Podnikání a inovace pro konkurenceschopnost (OPPIK). V něm je 

pro české podniky připraveno na 120 miliard korun. Rozpočet OPPIK tak o 18 miliard převyšuje 

rozpočet předešlého Operačního programu Podnikání a inovace, na který navazuje. 

„OPPIK disponuje znatelně vyšším rozpočtem, zároveň však má podporovat pokročilejší 

projekty výzkumného typu, ale i uplatnění inovovaných produktů 

ve výrobě a na trhu, kterým bohužel v mnoha případech přidělí o 

LIDÉ 

Josef Lukášek členem 

představenstva Allianz pojišťovny 
Členem 

představenstva 

Allianz pojišťovny se 

stal začátkem dubna 

ředitel produktového 

vývoje a pricingu 

(CPO) Josef Lukášek. 

Na českém pojistném 

a penzijním trhu se 

pohybuje už dvě 

desetiletí, v Allianz pracuje od roku 2001. 

Josef Lukášek vystudoval MFF UK, obor 

finanční a pojistná matematika. Jeho pracovní 

kariéra začala v úseku pojistné matematiky, 

kde prošel mnoha posty a zůstal jí věrný 

dodnes. Na trhu je znám i svými aktivitami v 

oblasti Solvency II. Od roku 2002 je také 

předsedou dozorčí rady Allianz penzijní 

společnosti. 

Ve volném čase se věnuje rodině, cestování 

a rekreačnímu sportu. 

TIPY 

Přiznání k DPH přes datové 
schránky má skončit 

Datové schránky musejí mít v Česku 

všechny firmy a všichni plátci DPH. Jedním z 

důvodů, proč se tato povinnost zaváděla, bylo, 

že se skrze ně budou podávat daňová přiznání. 

Ministerstvo financí ale nyní navrhuje, aby 

přes schránky DPH přiznávat nešlo, a to už od 

ledna 2016. Důvod? Nedostatečná kapacita 

schránek. 

„Stěžejním důvodem je limit velikosti 

datové zprávy, kterou lze prostřednictvím 

systému datových schránek odeslat, a to 10 

MB,“ uvedla mluvčí finanční správy Jitka 

Ježková. Pokud sněmovnou novela projde, 

DPH půjde přiznávat prostřednictvím 

daňového portálu, který provozuje Generální 

finanční ředitelství. 

Datových schránek se ale firmy nezbaví – 

jednak přes ně budou i nadále komunikovat 

jiné úřady, jednak na portálu bude přes 

přihlášení se k datové schránce probíhat 

autentizace (podobně jako se na některých 

sociálních sítích dá přihlásit třeba přes účet do 

Facebooku). „Uživatelé datových schránek 

budou moci využít svých přístupových údajů 

do datových schránek k tomu, aby 

autentizovali podání, která učiní 

prostřednictvím zmíněného daňového portálu 

finanční správy,“ vysvětluje ministerstvo 

financí. 

(Pokračování na stránce 2) 
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Další možností ověření na portálu bude 

elektronický podpis, ten ale v Česku využívá 

minimum lidí. 

„Finanční správa již před zavedením 

systému datových schránek umožňovala 

daňovým subjektům, které preferovaly formu 

elektronické komunikace, činit podání 

prostřednictvím daňového portálu,“ dodala 

Ježková.  

 

Více na http://ihned.cz 

 

Stavební spoření pro děti: Vláda je 
proti jednoduššímu konci 

K ukončení stavebního spoření, které rodiče 

uzavřeli pro své dítě, bude i nadále potřeba 

souhlas soudu. Vláda totiž odmítla návrh 

poslanců ODS, podle něhož by se podmínky 

měly zjednodušit. O novele nyní rozhodnou 

poslanci, bez podpory vládní koalice ale s 

velkou pravděpodobností neprojde. 

Až donedávna platilo, že rodiče, kteří „na 

dítě“ posílali své peníze, je mohli také 

kdykoliv vybrat a použít prakticky na cokoliv. 

Výpověď stavebního spoření v době, kdy je 

dítě stále nezletilé, zkomplikoval nový 

občanský zákoník a několik rozhodnutí 

Nejvyššího soudu. 

Ukončení stavebního spoření podle soudu 

není běžnou záležitostí při správě potomkova 

jmění, ale výjimečnou (neběžnou) majetkovou 

záležitostí, k níž musí rodiče získat souhlas 

opatrovnického soudu. Na přísnější pravidla v 

praxi přistoupily i samotné stavební 

spořitelny. 

Poslanci ODS přišli s návrhem, aby 

ukončení smlouvy bylo považováno za běžnou 

záležitost, stejně jak je tomu u sjednání nebo 

změny spoření. Cílem je omezit 

administrativní zátěž rodičů a koneckonců i 

soudů. 

Vláda ale takovou novelu zákona o 

stavebním spoření nepodpořila. „Smyslem 

dosavadní úpravy je chránit dítě a jeho jmění. 

V konkrétním případě soud posuzuje, zdali je 

právní jednání rodičů ku prospěchu dítěte, či 

nikoliv,“ uvedl kabinet ve svém stanovisku. 

Naspořené částky se zpravidla pohybují v 

řádech desetitisíců korun, případný negativní 

dopad na nezletilého je tedy značný. (Souhlas 

soudu se podle zákona nepožaduje – vedle 

běžných majetkových záležitostí – ani u věcí 

zanedbatelné majetkové hodnoty). 

 Změnu nepodpořilo ani samotné ministerstvo 

financí, do jehož působnosti spadá regulace 

stavebního spoření. Považuje ji za 

nesystémovou, protože stejná situace se nyní 

týká i ostatních vkladových produktů 

vedených na jméno nezletilé osoby. Proti je i 

ministerstvo spravedlnosti. 
 

 Více na http://aktualne.cz 

(Pokračování ze stránky 1) 15 procent nižší dotaci,“ říká Jiří Kvíz, předseda Výboru 

pro strukturální fondy Asociace malých a středních 

podniků a živnostníků ČR. Snížení maximální míry veřejné podpory o 15 procent souvisí se 

zvýšením HDP v českých regionech. Malé podniky mohou nově dostat zpět 45, střední 35 a velké 

25 procent nákladů na projekt. „Existuje ovšem řada výjimek, kdy se výše podpory počítá podle 

jiných pravidel, například u projektů průmyslového výzkumu, energetických úspor nebo 

vysokorychlostního internetu,“ dodává Kvíz. 

V oblasti financování dojde v novém programovém období ještě k dalšímu posunu. Dotace více 

doplní návratné finanční nástroje. Podnikatelé budou mít více možností financovat své projekty 

kapitálovými investicemi, zvýhodněnými úvěry a zárukami. V rámci OPPIK by však tyto nástroje 

neměly přesáhnout 10 procent z celkových přidělených prostředků. Novinkou oproti předchozímu 

období je také to, že OPPIK má více strategických cílů určených pouze pro malé a střední podniky. 

„Hlavními tématy budou věda a výzkum pro inovace, ale také podpora v oblasti energetiky a 

využití obnovitelných zdrojů. Nově je zařazena i podpora na vybudování infrastruktury umožňující 

vysokorychlostní přístup k internetu,“ říká Petr Skalický, vedoucí odboru projektového 

poradenství v Erste Grantika Advisory. 

Novinkou pro pražské firmy je v novém programovém období sjednocení dvou programů do 

jednoho. Operační program Praha – Pól růstu umožní podporu investičních projektů i rozvoj 

lidských zdrojů. Pro zemědělské podnikatele je zase určený program Rozvoj venkova. Firmy 

mohou částečně využít i Operační program Životní prostředí, a to například v oblasti 

materiálového využití odpadu a likvidace ekologických zátěží. 

Ve spolupráci s odborníky připravily HN desatero ozkoušených rad, díky kterému můžete 

výrazně zvýšit své šance na úspěšné získání dotace. 

 

1. Stanovte si cíl, teprve poté hledejte dotaci 

 

Promyšlený a smysluplný projektový záměr je důležitým startem soutěže o evropské peníze. Než 

se však postavíte na startovní čáru, je nutné si vytyčit cíl projektu. Příkladem takového cíle může 

být zavedení konkrétní inovativní technologie a zvýšení efektivnosti výroby podniku. „Stále častěji 

se setkáváme s postupem, kdy klienti v první řadě hledají jakoukoliv příležitost pro získání dotace 

a až následně se snaží vymyslet projekt, který by vyhovoval dotačním kritériím. Tento postup ale 

není vždy úspěšný. Může se to projevit už při podání žádosti nebo až při realizaci projektu, kdy se 

zjistí, že je projekt nerentabilní či dlouhodobě neudržitelný,“ říká David Frolík, manažer 

poradenské společnosti Naviga 4. Jakmile máte promyšlený projektový záměr, je čas pokusit se 

pro něj získat vhodného „sponzora“.  

Více na http://ihned.cz 

INVESTICE 

Při orientaci v investicích pomohou infolisty 
  Z fondu, s jehož výnosem není klient spokojen, lze odejít. Pojistná smlouva se dá předčasně 

zrušit. Pokud ale člověk nechce zůstat bez pojištění, musí znovu platit provizi za novou smlouvu. 

Ta je hlavně u investičního životního pojištění citelná. 

  Předčasné zrušení smlouvy tedy bývá drahé a nevýhodné. Na druhé straně nemá smysl kupovat si 

něco, co klient nechce nebo nepotřebuje a vyjde ho to zbytečně draho. 

  Koupi pojistného či investičního produktu si je tedy třeba předem dobře rozmyslet. Než se začne 

klient zajímat o konkrétní pojištění, měl by si zjistit základní informace o jednotlivých produktech 

na webu České asociace pojišťoven. V záložce informace o pojištění najde infolisty, které 

jednoduše a srozumitelně popisují, oč jde. Z nich si lze ujasnit, co klient potřebuje. 

  Následně by měl porovnat ve vyhledávačích nabídku pojišťoven a na kalkulátorech si ověřit, co a 

za kolik nabízejí. Na základě tohoto výběru pak lze oslovit pojišťovny s konkrétními požadavky. 

Podstatné je stanovit si, jak dlouho a jaká rizika má pojistka krýt a jaké jsou výluky, tedy na co se 

pojištění nevztahuje. Každá pojišťovna nabízí něco trochu jiného, když si ale stanovíte požadavky 

co nejpřesněji, snáze získáte srovnatelné nabídky. 

  I u pojištění platí univerzální rada, podle které by se neměl klient bát zeptat na vše, čemu 

nerozumí, včetně poplatků. Podstatné také je nechat si vypočítat, třeba i orientačně, veškeré 

náklady spojené s pojištěním. Pokud se klientovi při sjednávání smlouvy něco nezdá, měl by si 

vyjádření zprostředkovatele smlouvy ověřit v pojišťovně, jejíž produkt je mu nabízen. 

  Při koupi životního pojištění je třeba zvážit, zda má smysl uzavřít smlouvu na pojistku, která jen 

kryje pojistná rizika, nebo raději takovou, jež slouží i k investování. Také u investičního životního 

pojištění má být ale základem pojištění rizik. Až pak mají přijít na řadu investice. Kdo chce využít 

investiční životní pojištění, měl by si také nechat důkladně vysvětlit strategii fondů, na něž bývá 

tento produkt vázán, a zjistit jejich dlouhodobé výnosy ve srovnání s konkurencí. 

   

Více na http://ihned.cz 
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